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نشست هماهنگی و ارزیابی تضمین تولید گاز در پارس جنوبی طی 
زمســتان ۱۴۰۱ با حضور مدیران ارشد شرکت های ملی نفت و گاز 
برگزار شــد. در این نشست اعلام شــد که از ابتدای امسال تا پایان 
مردادمــاه، میانگین تولید روزانه گاز از میــدان پارس جنوبی ۶۱۴.۷ 

میلیون مترمکعب بوده است.
این نشســت به منظور هماهنگی و ایجاد آمادگی بخش بالادست و 
پایین دست پارس جنوبی برای تولید و تأمین حداکثری گاز کشور در 

فصل زمســتان با حضور هرمز قلاوند- مدیر نظارت بر تولید نفت و 
گاز شرکت ملی نفت ایران، احمد باهوش- مدیرعامل شرکت مجتمع 
گاز پارس جنوبی و محمد حســین متجلی- سرپرست شرکت نفت 
و گاز پــارس برگزار و وضع عملیات تولید گاز از بخش فراســاحل و 

پالایشگاه های خشکی پارس جنوبی بررسی شد.
باهوش- مدیرعامل شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی در این نشست 
درباره مقدار تولید گاز در پنج ماه نخست امسال گفت: از ابتدای سال 

۱۴۰۱ تا پایان مردادماه، میانگین تولید روزانه گاز از میدان پارس جنوبی 
۶۱۴.۷ میلیون مترمکعب بوده است که با انجام اقدام های نوآورانه و 
تکیه بر دانش بومی توانستیم در تولید پایدار گاز و محصولات جانبی 

گام های مثبتی برداریم و امیدواریم این روند تداوم یابد.
وی افــزود: اکنون هیچ مرز جداکننده ای بین گاز و نفت وجود ندارد 
و همگی باید برای روســپید کردن صنعت نفت و گاز کشور دست در 

دست هم بدهیم.

برداشت روزانه بیش از ۶۰۰ میلیون مترمکعب گاز از پارس جنوبی

اقتصادی

گزارش اختصاصی

   صادق تربتی 
بر اســاس آمار ها روزانه مســاحت قابل توجهی 
از جنگل های کشــورمان کم می شــود که بخش 
عمده ای از کاهش این مقــدار از جنگل به خاطر 
قاچاق چوب توســط چوب خوار های قاچاقچی که 
هماننــد کرم های چوب خوار به جان جنگل افتاده 

اند رخ داده است.
قصه تلخ قطع درختان جنگلی ســال هاســت در 
کشــور ما ادامه دارد و به حکایتی تکراری تبدیل 
شده که متاســفانه به دلیل قوانین قدیمی و خاک 
خورده، قاچاقچیان چوب را برای تبر زدن به ریشه 

درختان جسورتر می کند.
ســود قاچاق چوب در برابــر جریمه های ناچیزی 
که در صورت لو رفتن در انتظارشــان اســت آن 
قدر بزرگ اســت که اصلا ایجاد بازدارندگی برای 
قاچاقچی چوب ندارد و کار را به جایی رســانده که 
قاچاقچیــان چوب با چوب و قمه به جان نگهبانان 
ایســت و بازرســی جنگلبانی حملــه می کنند که 
ویدئوی آن روز گذشــته در شــبکه های اجتماعی 

دست به دست شد.
بر اســاس آمار ها روزانه مســاحت قابل توجهی 
از جنگل های کشــورمان کم می شــود که بخش 
عمده ای از کاهش این مقــدار از جنگل به خاطر 
قاچاق چوب توســط چوب خوار های قاچاقچی که 
هماننــد کرم های چوب خوار به جان جنگل افتاده 

اند رخ داده است.
در پی انتشار تصاویری از حمله قاچاقچیان چوب 
در منطقه جنگلی چمستان شهرستان نور در فضای 
مجازی که نشان می دهد قاچاقچیان با دو دستگاه 
خودروی نیسان با سلاح سرد و قمه و تهدید جانی 
نگهبان از ایســت و بازرسی جنگلبانی چمستان در 
اســتان مازندران فرار می کنند موضوع در دستور 
کار پلیس و دســتگاه قضا قرار گرفت. اما پس از 
مدتی رئیس کل دادگستری مازندران از دستگیری 
متهمان که با ســلاح سرد اقدام به تهدید نگهبان 

منابع طبیعی کرده بودند خبر داد.
در حالــی ایــن اتفاق رخ داد کــه قانون حمایت 
قضایــی از محیط بانان و جنگل بانــان در کش و 
قوس اصلاح قرار دارد. براساس این قانون، محیط 
بانــان و جنگلبانان در صورتــی که در جنگل ها و 
منابــع طبیعی جرم مشــهودی ملاحظــه کنند و 
تذکر و هشدار کارساز نباشــد، می توانند از سلاح 
خود اســتفاده کنند ولی اینگونه نیســت که اجازه 
استفاده ســلاح در منزل و خیابان را داشته باشند 
و یا بتوانند در این اماکن مسلح باشند اما در محل 
مربوط به وظیفه خود می توانند از ســلاح استفاده 
کنند. این قانون شــامل چهار ماده و سه تبصره در 
جلسه علنی ۲۳ اردیبهشت ماه ۹۹ مجلس شورای 
اســلامی تصویب شــد و در ۷ خرداد ۹۹ به تأیید 

شورای نگهبان رسید.
همچنین به گفته علی سلاجقه - رییس سازمان 
محیط زیســت - از اوایــل دی ماه ۱۴۰۰ اصلاح 
قانــون حمل ســلاح در دســتور کار کمیته های 
تخصصی در دولت قرار گرفته اســت که بعد وارد 
کمیسیون تخصصی شود و بعد در دولت وارد شود. 
این کار شــدیداً پیگیری می شــود تا کاملًا بحث 

حمل سلاح تمام نیروهای مسلح در این امر دیده 
شود و محیط بانان به صورت اخص در این موضوع 

هستند.
گردش مالی ۲۰۰ میلیاردی قاچاق چوب

از سال ۱۳۹۹ به بعد جمع بندی از میزان کشفیات 
چوب های قاچاق منتشر نشده، ولی رئیس سازمان 
منابع طبیعی از افزایش قاچاق چوب خبر داده است. 
با این حال اگر مبنا را همان آمار ســال ۱۳۹۹ قرار 
دهیم و فــرض را بر این بگیریــم که تغییری در 
میــزان قاچاق چوب صــورت نگرفته در حالی که 
جســت و جو در اینترنت افزایشی حدود ۵۰ درصد 
را نشــان می دهد بیش از ۶۵۰۰ متر مکعب چوب 

قاچاق کشف شده است.
این میزان چوب با توجه به این که تراکم درختان 
در جنگل های شمال در هر هکتار ۱۰۰ متر مکعب 
اســت معادل ۶۵ هکتار جنگل در شمال می شود 
البته در دیگر مناطق کشــور تراکم درختان حدود 
۲۰ متــر مکعب در هر هکتار اســت که این یعنی 
بیش از ۳۰۰ هکتار جنگل های غرب کشور از بین 

رفته است.
با تماســی که با چند فروشــنده چوب داشتیم به 
این قیمت ها رســیدیم که قیمــت چوب بلوط متر 
مکعبــی ۹۰ میلیون تومان قیمــت دارد، راش ۳۵ 
میلیون تومان و توســکا حدود ۳۰ میلیون تومان 
یعنی در صورتــی که تمام چوب هــای قاچاق را 
توســکا در نظر بگیریم گردش مالی قاچاق چوب 
حدود ۲۰۰ میلیارد تومان می شــود در ضمن این 
میزان فقط مقدار کشــف شده قاچاق چوب بود و 
مطمئن باشــید بخش قابل توجهی از چوب های 

قاچاق کشف نشده اند.
با این حال برآورد ها حاکی از آن است که با توجه 
به قیمت های متنوع چوب تا مترمکعب ۹۰ میلیون 
تومان گردش مالی قاچاق چــوب تا حداقل ۵۰۰ 

میلیارد تومان در سال هم می رسد.
آماری از شهدای جنگلبان

ســرهنگ رضا اکبری - فرمانــده یگان حفاظت 
منابــع طبیعی کشــور – در مورد تعداد شــهدای 
جنگلبان کشور از ســال ۸۴ گفت: در حال حاضر 
۱۳ یگان حفاظتی برای ســازمان های اجرایی در 
کشــور وجود دارد که یگان حفاظت منابع طبیعی 
و آبخیزداری کشــور از سال ۸۴ به عنوان یکی از 
اولین یگان های حفاظتی در کشــور تشکیل شده 
است. از همان سال ۲۳ شــهید و جان نثار و ۵۰۰ 
جانباز و ایثارگر در این ســازمان در راه حفاظت از 
عرصه های منابع طبیعی کشــور داشته ایم. آخرین 
مورد مربــوط به تیرماه امســال اســت که یک 
جنگلبان در استان خراســان رضوی جان خود را 

از دست داد.
وی درباره القاب ۲۳ نفر شهید و جان نثار توضیح 
داد: از نگاه یگان حفاظتی و سازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری کشــور هر ۲۳ نفر ایــن افراد در راه 
پاســداری از انفال و عرصه های منابع طبیعی جان 
خود را از دســت دادند و شهید شدند اما مشکلات 
بسیاری در راستای شهید محسوب شدن این افراد 
براساس دستورالعمل های موجود داریم. به همین 
دلیــل تنها دو نفر از این تعداد شــهید محســوب 

شده اند و مابقی جان نثار هستند البته به همراه اداره 
امور ایثارگران  پیگیر احتساب ۲۱ نفر دیگر در رده 

شهدا هستیم.
دغدغه و مشکلات جنگلبانان چیست؟

فرمانده یــگان حفاظت منابع طبیعی کشــور با 
اشاره به مشکلات و برخی دغدغه های جنگلبانان 
اظهارکرد: جنگلبانان به علت رســمی و سازمانی 
نبــودن کمترین میــزان حقوق را که متناســب 
با زحمتی شغلی شــان نیســت، دریافت می کنند 
البته تشــکیلات اقتصادی به نحوی شامل تمامی 
کارمندان می شــود اما نیروهای رســمی سازمان 
وضعیت بهتری دارنــد. جنگلبانان مانند نیروهای 
انتظامی و امنیتی به صورت ۲۴ ســاعته مشــغول 
هســتند، ایام تعطیل برایشان مفهومی ندارد حتی 
در روزهای تعطیل فشار کاری مضاعف نیز دارند، 
بعضا دو ماه حقوق دریافت نمی کنند چراکه حقوق 
آن هــا هزینه ای و به صورت ماهیانه نیســت بلکه 
از طریــق اعتبارات و طرح های ســازمان پرداخت 
می شــود که احتمــال تاخیــر در پرداخت وجود 
دارد این در حالیســت که بســیار گمنام هستند، 
زحمات شان دیده و نامی از آنان نیز برده نمی شود.
اکبری به مــدت زمان خدمت خود اشــاره کرد 
و توضیــح داد: در این مدت تــلاش کرده ایم تا با 
پیگیری مشــکلات  آن ها کمی از زحمات شان را 
جبران کنیم تا وضعیت بهتری پیدا کنند. به عنوان 
نمونه در جهت تبدیل وضعیت شــان در مجموعه 
داخل ســازمان برای ۱۶۷۰ نفر مجوز اســتخدام 
دریافت کرده ایم کــه از این تعداد بالای ۹۰۰ نفر 
نیروهای یگان حفاظت هســتند. این اقدام بزرگی 
است چراکه با رسمی شدن هر کدام از نیروها کمی 

از مشکلات شان برطرف خواهد شد.
 ۴۲۰۰ محیط بان در کشور کم داریم

فرمانده یگان حفاظت ســازمان حفاظت محیط 
زیست کشور با اشــاره به اینکه سه بند موجود در 
قانون حمایت قضایی از محیط بانان برای شــرایط 
کاری آن ها کافی نیست، گفت: اصلاح این قانون 

در دستور کار مجلس قرار دارد.
سرهنگ جمشــید محبت خانی - فرمانده یگان 
حفاظت ســازمان حفاظت محیط زیست کشور - 
درباره کمبود تجهیــزات برای محیط بانان توضیح 
داد: امکاناتــی ماننــد خودرو، موتور و ســلاح که 
در اختیــار جامعه مقابل محیط بانان )شــکارچیان 
غیرمجاز( قرار دارد، پیشــرفته هســتند. به عنوان 
مثــال موتور و خودروها مانند ۱۰ ســال گذشــته 
نیست همچنین سلاح هایشان نیز از لحاظ دوربین 

و هدف گیری بسیار پیشرفته است؛ بدین جهت ما 
باید همزمان برای غافلگیر نشدن محیط بانان آنان 
را نیز به تجهیزات نوین مجهز کنیم تا ضعیف تر از 

شکارچیان نباشند.
وی افزود: این موضوع جزو برنامه های راهبردی 
یگان حفاظت ســازمان محیط زیست است که در 
حدود دو سال گذشته طرح آن نوشته شده است و 

در سازمان نیز وجود دارد.
با اشــاره به ۱۲۰۰ موتورســیکلت  محبت خانی 
خریداری شده در سال گذشــته برای محیط بانان 
اظهارکرد: این موتورســیکلت ها بــه محیط بانان 
تحویــل داده شــده اند و امســال قصــد خریــد 
خودروهای متناســب برای ماموریت هایشــان به 
جهت تعقیب، مراقبت و پیشگیری بهتر از تخریب 

محیطی و شکار غیرمجاز را داریم.
وی افزود: بــا توجه به بازدیدهایــی که در چند 
ســال اخیر از محیط بانان داشتیم؛ تجهیزاتی مانند 
پهپاد، دوربین های مداربسته، دوربین های حرارتی، 
دوربین هــای دید در شــب و بی ســیم های مدل 
جدیدتر - که امکانات بیشــتری دارند و کارآمدتر 
هستند- مورد نیاز اســت. ما درخواست این موارد 
را در قالــب طرحی ارائه کرده ایم و امیدواریم پس 
از گذشت امسال و خرید خودروها، در سال ۱۴۰۲ 
بتوانیم تجهیزات نوین را برای محیط بانان فراهم 

کنیم.
محبت خانی درباره کمبود محیط بانان به دو سناریو 
اســتاندارد جهانی و چارت سازمانی یگان حفاظت 
اشــاره کرد و توضیــح داد: باتوجه به اســتاندارد 
جهانــی هر ۱۰۰۰ هکتار نیازمنــد یک محیط بان 
اســت. به عبارتی هر محیط بــان توانایی حفاظت 
از ۱۰۰۰ هکتار را دارد. با توجه به این اســتاندارد 
ما الان حدودا هشــت تا ۹ برابر محیط بانان فعلی 
نیــاز به محیط بان داریم. به عبارتی با توجه به این 

استاندارد بسیار عقب ماندگی داریم.
وی ادامــه داد: هدف گذاری ما براســاس چارت 
ســازمانی مان است که رده شغلی برای محیط بانی 

داریم و می توانیم محیط بان استخدام کنیم.
فرمانده یگان حفاظت ســازمان حفاظت محیط 
زیست کشــور ضمن اشاره به اینکه در حال حاضر 
۳۸۰۰ محیط بان در کشــور داریم، گفت: براساس 
چارت یگان حفاظت ســازمان محیط زیست باید 
۸۰۰۰ محیط بان داشــته  باشــیم و ما می توانیم با 
استخدام محیط بان کمبود نیروی انسانی در مناطق 

را پوشش دهیم.
وی افزود: در دو سال گذشته وضعیت پاسگاه ها، 
میزان کمبود نیرو و چارت ســازمانی را به سازمان 
استخدامی کشور ارائه کردیم که براین اساس به ما 
مجوز اســتخدام سالانه ۲۵۰ نفر به مدت ۱۰ سال 
داده شد. در دو سال ۹۹ و ۱۴۰۰ این اقدام صورت 
گرفت و امسال نیز قصد استخدام ۲۵۰ نفر دیگر را 
داریم تا بتوانیم در هفت سال آینده براساس شرایط 
و ضوابط موجود ۲۵۰۰ نفر محیط بان به ۳۸۰۰ نفر 
فعلی اضافه کنیم. اینگونه جمعیت محیط بانان خود 
را براساس چارت سازمانی ۷۰ درصد ارتقا داده ایم.

محبت خانی با اشاره به پیش بینی های انجام شده 
برای بازنشسته شدن ۴۰۰ تا ۵۰۰ محیط بان گفت: 

بنابر پیش بینی ما با بازنشســته شــدن این تعداد 
محیط بان بــه یک جمعیت حــدودا ۶۰۰۰ نفری 
خواهیم رســید. پس از اتمام این ســهمیه در این 
مدت ۱۰ ساله نیز مجدد باید با مراجعه به سازمان 
اداره استخدامی و ســازمان برنامه و بودجه - که 
بودجه ایــن کار را تامین می کنــد - رایزنی هایی 
خواهیــم کرد تا با اســتخدام محیط بانان به تعداد 
پیش بینی شــده در چارت سازمانی یگان حفاظت 

برسیم.
فرمانده یگان حفاظت ســازمان حفاظت محیط 
زیســت کشــور درباره قانون منع به کارگیری از 
ســلاح گرم برای محیط بانــان توضیح داد: قانون 
حمایت قضایــی از محیط بانان و جنگل بانان برای 
اینکه در چه شــرایطی می توانند از سلاح استفاده 
کنند، در ســال ۱۳۹۹ تصویب شــد و قبل از آن  
با اینکه ســلاح در اختیــار محیط بانان بود  اما در 
وضعیت بلاتکلیفی بودند و ضوابطی برای استفاده 
از سلاح وجود نداشت که به عنوان مثال می توانند 
از ضوابطی که بــرای پلیس در این موضوع وجود 

دارد استفاده کنند یا خیر؟
وی افزود: پــس از پیگیری های جدی در نهایت 
قانون حمایت قضایی از محیط بانان و جنگل بانان 
تصویب و مشــخص شــد که محیط بانان در چه 
شــرایطی می توانند از سلاح استفاده کنند؟ در این 
قانون ســه بند برای شرایط استفاده از سلاح برای 
محیط بانان نوشــته شــد اما ما با توجه به شرایط 
کاری آن هــا و نوع درگیری هــای موجود به این 
بندها اعتراض کردیم چراکه برای شــرایط کاری 
محیط بانان کافی نیســت و نگرانی های سازمان را 

به طور کامل رفع نمی کند.
محبت خانــی افــزود: همزمان با اصــلاح قانون 
به کارگیری سلاح، باتوجه به شرایط و پیشنهاداتی 
که ارائه کرده ایم، خواســتار اصلاح قانون استفاده 
از ســلاح برای محیط بانان و جنگلبانان در قالب 
قانــون حمایت قضایی و بیمه ای از آنان شــدیم. 
این موضوع در دســتورکار مجلس قرار دارد و اگر 
علاوه بر سه بند موجود، پیشنهادات ما لحاظ شود، 
نحوه استفاده از سلاح برای محیط بانان کارآمدتر و 

کاربردی تر می شود.
وی تاکیــد کرد: ما بــه دنبال این نیســتیم که 
محیط بانان حتما از سلاح اســتفاده کنند بلکه به 
دنبــال حفاظت از محیط زیســت و حیات وحش 
هستیم. فلســفه وجودی محیط بانان برای همه  ما 
انسان ها است و اســتفاده از سلاح آخرین راهکار 
محیط بان جهت حفاظت اســت. این ســوءتفاهم 
نباید ایجاد شــود که قصد قانونی کردن استفاده از 
سلاح در هر شــرایطی را داریم بلکه محیط بانان 
تنها در زمان حفاظت از محیط زیســت، جان خود 
یا همکارشــان اجازه اســتفاده از سلاح را خواهند 

داشت.
محبت خانــی در پایان خاطرنشــان کرد: در حال  
حاضر تمامی محیط بانان مســلح هستند و به نحو 
احسن کار خود را انجام می دهند اما با اضافه شدن 
پیشنهادات ما به سه بند قبلی قانون که اکنون در 
دستور کار مجلس است بهتر می توانند به حفاظت 

بپردازند.

فاجعه در کمین جنگل است
گزارش »امتیاز« از گردش مالی عظیم قاچاق چوب:

اخبار کوتاه 

معاون ســازمان امور مالیاتی اظهار داشــت: در ۵ ماهه اول 
امســال ۴۸.۵ از کل درآمدهای دولــت از نظام مالیاتی تامین 

شده که این رکورد بسیار قابل توجهی است.
ســعید توتونچی درباره میزان فرار مالیاتــی اصناف به ویژه 
پزشــکان اظهار داشــت: واقعیت این اســت که بخش قابل 
توجهــی از تولیــد ناخالص کشــور متوجه بخــش اصناف و 
بازرگانی اســت که نسبت به بخش صنعت، کشاورزی و سایر 
بخش ها ســهم اصناف بالا اســت اما در حال حاضر  مطالعه 

دقیقی درباره فرار مالیاتی صنف پزشــکان وجود ندارد.  
وی با اشــاره به اقدامات انجام شــده برای جلوگیری از فرار 
مالیاتــی اصناف، گفت: دو اقدام مهم انجام شــده، اول اینکه  
براســاس قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان بانک 
مرکزی نســبت به تفکیک حساب تجاری و غیر تجاری اقدام 
کرده و اقدام دیگر هم ســاماندهی دستگاه های پوز بوده است.
معاون ســازمان امور مالیاتی با اشاره به تفکیک حساب های 
تجاری و غیرتجاری ادامه داد: با تفکیک حســاب های تجاری 
و غیر، بســاط حســاب های اجاره ای جمع می شــود و از این 
پــس الگوریتم های بانک مرکزی کارکرد تمام حســاب ها را 
مورد ارزیابی قرار می دهد و حســاب افرادی از جمله منشی ها 
و فرزند منشــی ها، اقوام و آشــنایان پزشــکان که خودشان 
فعالیت اقتصادی ندارند اما حســاب خود را در اختیار پزشکی 
می گذارند، مورد رصد قرار گرفته و به عنوان حســاب تجاری 
تشــخیص داده خواهد شد. طبق آنچه که اعلام شده با توجه 
به الگوریتم های محاسباتی، تعداد پرداخت های ۱۰۰ تراکنش 
اعم از از کارت به کارت و انواع واریز به حســاب و همچنین 
واریز بالای ۳۵ میلیون تومان در ماه حساب تجاری تشخیص 

داده می شود.  
توتونچــی تاکید کــرد: با ایــن رصد ها، پــس از این طرح 
درخواســت هایی ماننــد کارت به کارت از درگاه یــا اینترنتی 

بجای اســتفاده از دســتگاه پــوز، بلااثر می شــود و دوباره 
برمی گردند. به کار  پوز  دستگاه های 

وی با بیان اینکه  حساب های تجاری و غیرتجاری دو تفاوت 
ویژه دارند و حســاب های غیرتجاری هم حجم گردش مالی 
پایین و تعــداد پرداخت و تراکنش هــای پایینی دارد، افزود: 
البته قانون اســتثنائاتی را هم قائل شــده  است، احتمال دارد 
در یک ماه از ســال حجم گردش مالی حساب غیرتجاری از 
ســقف تعیین شده عبور کند، برای این مواقع این امکان دیده 
شــده که فرد توضیحات خود را به نظام بانکی و سازمان امور 

مالیاتی ارایــه دهد و در صورت قانع بــودن توضیحات فرد، 
حســاب وی همچنان شــخصی و غیرتجاری تلقی می شود و 

نخواهد شد. مالیات  مشمول 
معاون ســازمان امــور مالیاتــی ادامــه داد: همچنین اقدام 
دیگر انجام شــده برای جلوگیری از فرار مالیاتی، ســاماندهی 
دستگاه های پوز بوده  است که براین اساس  تمام دستگاه های 
پوز باید به یک پرونده مالیاتی متصل شــده باشند و از مهرماه 
هم هیچ دســتگاه پوز فعالی در کشــور نخواهیم داشت مگر 

اینکه به پرونده مالیاتی وصل شده باشد.

توتونچــی درباره میــزان فرار مالیات اصناف در ســال های 
اخیر اظهار داشــت: در قانون بودجه ردیفــی با عنوان ردیف 
مشــاغل آمده  که همان مالیات اصناف اســت. در سال های 
گذشته اعداد این ردیف هم به لحاظ ارقام مصوب شده و هم 
عملکــرد، پایین و غیرواقعی بود و نســبت به ظرفیتی که در 
صنف اقتصادی کشــور وجــود دارد و حجم مبادلات حدود ۴ 
میلیــون نفر در صنف فعال گروه های مختلف، مالیات ۷ تا ۱۰ 
هزار میلیارد تومان واقعا ناچیز اســت از این رو نسبت به تغییر 

ارقام مالیاتی اصناف اقدام شد.  
وی گفت: در ســال های ۹۹ و ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ این اعداد به 
صــورت واقع بینانه اصلاح شــد البته نه به ایــن معنا که یک 
شــبه به عدد مطلوب و ایده آل برســد اما رشدهای منطقی به 
آن داده شــد. همچنین به دنبال آن احکام متناسبی در قوانین 
بودجه آمد که سازمان امور مالیاتی دستش باز باشد تا مالیات 

به حق را بگیرد.
معاون ســازمان امور مالیاتی ادامه داد: در سال گذشته حدود 
۱۸ هزار میلیارد تومان برای مالیات اصناف در نظر گرفته شد 
و پس از آن حکمی مصوب شــد که واریزی پوزهای فعالان 
اقتصادی درآمد محسوب  شــود. همچنین امسال برای اولین 
بــار با دو روش مالیــات توافقی مبتنی بــر تبصره ماده ۱۰۰ 
قانون مالیات های مســتقیم و روش حالت عادی و اظهارنامه 
شــرایط بســیار مطلوبی در وصول مالیات داشــتیم بطوریکه 
تعداد اظهارنامه ها تا ۵۰ درصد رشــد داشته و مالیات ابرازی 
مودیــان حدود ۲۰۰ درصد افزایش یافــت و این امار و ارقام 
نشــان دهنده این است که احکام مالیاتی و اراده سازمان امور 
مالیاتی این بوده که مالیات واقعی از گروه هدف داشــته باشد. 
از ایــن رو، در ۵ ماهــه اول امســال ۴۸.۵ از کل درآمدهای 
دولت از نظام مالیاتی تامین شــده که این رکورد بســیار قابل 

است. توجهی 

مسیر حرکت انرژی ایران و ازبکستان 
هموار شد

وزیــر نفت ایــران و سرپرســت وزارت انرژی ازبکســتان 
برای همکاری در بخش هــای مختلف انرژی توافق کردند، 
موضوعی که به گفته کارشناســان حوزه انــرژی می تواند 
گلوگاهی برای توســعه روابــط بین المللی ایران با ســایر 

کشورها باشد.
جــواد اوجی - وزیر نفت ایران بــا عظیم احمد خوجه اف - 
سرپرست وزارت انرژی ازبکستان دیدار داشتند؛ در این دیدار 
تأمیــن فرآورده های مورد نیاز ازبکســتان اعم از ال پی جی، 
ســوخت جت، نفت کوره، میعانات گازی و ...، توسعه بعضی 
میدان های هیدروکربوری ازبکســتان از ســوی شرکت های 
توانمند ایرانی، استفاده از خدمات حفاری شرکت های ایرانی 

در پروژه های بالادستی ازبکستان بررسی شد.
امضای تفاهم نامه برای همکاری در بخش های 

مختلف انرژی
همچنین بررسی ایجاد شرکت های مشترک در بخش های 
مختلــف صنعت نفــت، ارتقا و بازســازی پالایشــگاه های 
ازبکســتان با اســتفاده از تــوان فنی شــرکت های ایرانی 
)ازبکســتان دو پالایشگاه نسبتاً کوچک بخارا و فرغانه را در 
اختیار دارد( دیگر محور این مذاکرات بوده اســت.در نهایت 
نیز  برای همکاری دو کشــور در بخش های مختلف انرژی 

تفاهم نامه امضا شد.
طبق اعلام وزارت نفت، هیات عالی رتبه ایران و ازبکستان 
در این دیدار در زمینه اجرای مشــترک طرح های پتروشیمی 
در ایران، انجام فعالیت های زمین شناسی و اکتشاف در حوزه 
نفت و گاز، عرضه محصولات پتروشیمی ایران در ازبکستان، 
مبادله نفت خام و فرآورده های نفتی، تحقیق مشــترک برای 
توســعه و تجاری ســازی کاتالیزورها و مواد شیمیایی برای 
کارخانه های پتروشــیمی، ارائه کمک هــای مالی و حمایت 
از همکاری هــای بانکی برای توســعه صنایــع نفت، گاز و 
پتروشیمی در هر دو کشور، تأمین تجهیزات مورد نیاز صنعت 
نفــت و گاز، همــکاری در زمینه ایجــاد و تأمین تجهیزات 
آزمایشــگاهی و تبادل دانش در حوزه صنایع شیمیایی نفت 
و گاز و تربیت نیروی انســانی ماهر در صنعت نفت به توافق 

رسیدند.
ایران آماده همکاری های مطلوب در حوزه انرژی 

با ازبکستان است
ســید ابراهیم رئیســی- رئیس جمهوری  هــم در جریان 
این دیدار با اشــاره به گفت وگوی وزیران نفت و ازبکســتان 
و امضــای تفاهم نامه میان دو کشــور ابــراز امیدواری کرد 
گام های خوبی برای توســعه روابط در حوزه انرژی برداشته 
شود. امضای اسناد جلوه خوبی از اراده دو کشور برای توسعه 
روابط در حوزه های مختلف است. به گفته وی  آمادگی داریم 
بــا توجه به امکاناتی که در جمهوری اســلامی ایران وجود 
دارد، همکاری های خوبی در حوزه انرژی با ازبکستان داشته 
باشــیم. رئیس جمهوری با تأکید بــر اینکه با اراده ای که در 
سطح سران دو کشور وجود دارد می توان سطح روابط تجاری 
تهران - تاشــکند را از ۵۰۰ میلیون دلار فعلی ســه تا چهار 
برابر افزایش داد، از آمادگی کشــورمان برای صدور خدمات 
فنی و مهندســی و توســعه همکاری های ایران و ازبکستان 

خبر داد.

مرکز پژوهش های مجلس مطرح کرد:
پیش بینی رشد منفی 3.۴ درصدی 

بخش مسکن و ساختمان در سال ۱۴۰۱
مرکز پژوهش هــای مجلس اعلام کرد: بررســی های بانک 
مرکزی از رشــد منفی ۶.۹ درصــدی و مرکز آمار از مثبت ۳.۹ 
درصدی بخش مسکن و ساختمان در سال ۱۴۰۰ حکایت دارد.

مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی در خصوص »تحلیل 
عملکرد سه ماهه اول امسال اقتصاد ایران و همچنین برآورد 
رشــد اقتصادی سال ۱۴۰۱« علاوه بر تحلیل بخش مسکن 
و ســاختمان، به تحلیل بخش های کشاورزی، نفت، صنعت، 

معدن، خدمات و اقتصاد کلان کشور نیز پرداخته است.
در این گزارش درباره بخش ســاختمان با تقسیم این بخش 
به دو حوزه مســکونی و ســایر ســاختمان ها، آن را یکی از 
مهم ترین بخش های اقتصادی می داند. چون بخش ساختمان 
و مســکن در انتهای زنجیره تولید بوده و بخش های زیادی 
از بخش ها و صنایع مولد شامل تولید نهاده های ساختمانی و 
نیــز حمل و نقل را درگیر می کند.مرکز پژوهش های مجلس 
در این گزارش با اشــاره به تفاوت های عجیب آماری بانک 
مرکزی و مرکز آمار در خصوص رشد اقتصادی بخش مسکن 
و ساختمان می افزاید: از نظر بانک مرکزی سرمایه گذاری در 
بخش ساختمان رشد منفی ۶.۹ درصدی و از نظر مرکز آمار 

مثبت ۳.۹ درصدی در سال ۱۴۰۰ داشته است.
همچنیــن بررســی تعــداد پروانه های ســاختمانی صادره 
واحدهای مسکونی مناطق شهری کشور حاکی است که در 
تمام فصول سال ۱۴۰۰ رشد این شاخص )تعداد پروانه های 
ساختمانی صادره( منفی بوده و لذا رشد منفی سرمایه گذاری 

در بخش مسکن و ساختمان مشهود است.
مرکز پژوهش های مجلس درباره سرمایه گذاری در پروژه های 
عمرانی نیز با اشاره به تورم بالای هزینه های اجرای این بخش، 

از کاهش شدید این فعالیت ها خبر داده است.
ایــن مرکز می گوید: عملکرد بودجه عمرانی دولت در ســه 
ماهه اول سال ۱۴۰۱ نشان می دهد که رشد سرمایه گذاری 
در ساختمان های غیرمسکونی دولتی در این دوره منفی بوده؛ 
زیرا مخارج پروژه های عمرانی نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته به صورت اسمی ۹۶.۴ درصد کاهش داشته که با در 
نظر گرفتن تورم ۳۷ درصدی، به معنای افت شــدید سرمایه 

گذاری دولتی در ۳ ماهه اول سال ۱۴۰۱ است.
آنگونه که کارشناســان مرکــز پژوهش های مجلس اعلام 
کرده اند، بر اســاس شواهد موجود، رشد بخش ساختمان در 

سال ۱۴۰۱ حدود منفی ۳.۴ درصد برآورد می شود.
ذکر این نکته ضروری اســت که برآورد مذکور در صورت 
تداوم روند طی شده در ۳ ماهه نخست سال ۱۴۰۱ به دست 
آمده و در صورتی که طرح جهش ملی مسکن در ادامه سال 
جاری به صورت جدی دنبال شــود می تواند رشد این بخش 

را به دنبال داشته باشد.

معاون سازمان امور مالیاتی:

بساط حساب های اجاره ای جمع می شود
 پوشش 48/۵ درصدی درآمدهای دولت از مالیات در ۵ ماه اول


